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متن پرسش

با عرض سلام و ادب محضر استاد بزرگوار جناب آقای طاهر زاده(زید عزه) پیشاپیش از اینکه مصدع

وقت حضرتعالی می شوم پوزش می طلبم. 1. آیا در ادعیه ماثور می توان تصرف کرد؟ مثل تغر ضمیر

داد یا بخش هایی که متناسب با حال و معرفت داعی است قرائت کرد؟در این صورت آیا دعای قرائت

شده ماثور است یا از حال ماثور بودن خارج می شود؟ 2. آیا در ادعیه ماثور اجازه از عالم،عارف و ...

لازم است یا خیر؟ 3. در صورت نیاز به اجازه شامل کدام عناوین و موضوعات می شود؟مستند روایی یا

قرآنی برای این موضوع وجود دارد؟ 4. آیا اجازه در اجابت دعا یا ذکر موثر است؟ 5. نسبت دادن

منشاءعلوم غریبه به حضرات معصومین بخصوص امیرالمومنین صلوات االله علیه چقدر صحت دارد آیا

در منابع معتبر روایی روایتی نقل شده است؟ با سپاس فراوان

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: 1- اگر بخواهیم خود را در ذیل قلب مبارک اولیاء معصوم قرار دهیم نباید در

دعا تصرف کنیم. ولی یک وقت میخواهیم به کمک ادعیهی صادرشده از اهلالبیت«علیهمالسلام» زبان

حال خود را به خدا اظهار کنیم، در این حالت است که میتوان ضمائر را تغر داد در این صورت نباید

به عنوان دعای مأثوره به آن نگاه کرد و از این جهت جایز است ولی اگر امام جهت امر خاصی دستوری

دادهاند صرفاً باید مطابق دستور عمل کرد 2- دعاهایی که خصوصی نیست اجازه نمیخواهد، ولی اگر

استادی را در این امور پذیرفته نباید بدون اجازهی ایشان عمل کند 3- مثل آنکه حضرت

خضر«علیهالسلام» به حضرت موسی«علیهالسلام» دستور دادند سؤال نکنند تا خودشان به حضرت

موسی«علیهالسلام» خبر دهند. 4- وقتی کسی در ذیل استاد سلوکی در این امور قرار دارد اجازهی استاد

موجب حضور قلب بیشتر میشود ولی همینکه اساتیدی مثل امام و یا علامه طباطبایی یا آیتاالله

جوادی و یا آیتاالله حسنزاده و آیتاالله ملکی تبریزی و شهید مطهری و امثال این بزرگان توصیه به

دعایی بکنند مثل آن است که اجازه دادهاند 5- حضرت مولیالموحدین«علیهالسلام» که در مقام

حقیقت خود ،واسطهی فیض به عالم هستی هستند و در همهی عوالم از همهی موجودات حاضرترند

صاحب همهی علوماند ولی آیا علوم غریبه واقعاً علم است و یا توحید علم است. به نظرم کتاب «در

کوی بینشانها» که وجهی از زندگانی آیتاالله انصاری همدانی را مطرح کرده، در این رابطه نکتهی

خوبی دارد. موفق باشید


